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SLOVO STAROSTY
Milí spoluobčané,
před pár dny jsme 
všichni společně stáli 
na náměstíčku a od-
počítávali vteřiny do 
rozsvícení vánočního 
stromečku. Mnoho-
krát děkujeme manže-
lům Chybovým z Kraji-
ny, kteří nám věnovali  
27 let starou jedli ze  
své předzahrádky. 
Udělal radost nám 
všem a zejména dětem, které u něj vypouštěly 
balónky s přáním Ježíškovi. 
Letošní společné setkání 1. adventní neděli  
u vánočního stromu se konalo po dvou letech. 
Jsme velmi rádi, že jste přišli v tak hojném po-
čtu, a tím se ukázalo, že jsou pro nás tradice 
velmi důležité. Tvoří naši jistotu v nejisté době. 
Také jsme pro Vás připravili trochu jiný program 
a poprvé jste tak mohli vidět práci kovářů, hla-
sovat pro nejhezčí vánoční stromeček našich 
spolků a organizací, a i pódium jsme přesunuli 
na jiné místo, než jste byli zvyklí. 
Děkuji všem, kteří jste si zakoupili krásné vá-
noční dekorace, cukroví i čaje ve stáncích na 
náměstíčku. Tím jste finančně podpořili mateř-
skou školku a sociální služby. Poděkování patří 
i těm, kteří se na organizaci celého odpoledne 
podíleli. 
Advent a Vánoce mají být svátky klidu a poho-
dy, zpomalení a zamyšlení se. Často však vidíme 
opak. Přeplněné obchody, nervozitu z toho, co 
všechno je potřeba stihnout, shon, aby se umy-
la okna, napeklo se hodně druhů cukroví, na-
koupily nové ozdoby, protože ty loňské už jsou 
okoukané, a uklidil se každý šuplík. Nejdůleži-
tější však je být spolu, mít se rádi, být na sebe 
hodní a vzájemně se podporovat. 
Přeji vám krásné svátky ve zdraví, strávené  
s těmi, kteří jsou vám nejbližší. Do nového roku 
hodně zdraví, lásky, štěstí a vše ať se vám daří.  

S úctou, Dušan Odehnal
 

www.kvasice.cz 4/2022

Letos poprvé spolky soutěžily o nejhezčí vánoční stromeček. Více zadní straně. 
foto: Jana Hlavinková 

Krajinu kolem přikryl sníh, 
okolo zní dětský smích. 

Co víc si na Vánoce přát, 
než aby byl člověk zdráv. 

Tím nejkrásnějším dárkem není to,
co se zlatem třpytí. 

Je to láska, úsměv a pohlazení
a nad takový dar žádný není. 

Přejeme Vám krásné Vánoce, 
potkáme se u stromečku 

zase po roce.

starosta Dušan Odehnal 
a vedení obce Kvasice
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V NOVÉM ZASTUPITELSTVU 2022–2026 NENÍ ŽÁDNÝ NOVÝ ČLEN
Po čtyřech letech se 23. a 24. září 

konaly komunální volby, ke kterým 
v Kvasicích přišlo 48,49  % oprávně-
ných voličů. To znamená, že si obyva-
telé Kvasic volili nové vedení městeč-
ka na léta 2022–2026. Během těchto 
dvou dnů mohli místní přijít do vo-
lebních místností na obecním úřadě 
a v základní škole a vybrat si jednu  
z volebních stran, které dají svůj hlas. 
Navíc mohli podpořit v rámci prefe-
renčních hlasů i jednotlivé kandidáty, 
ke kterým měli největší důvěru, že 
obec v následujících 4 letech nejlépe 
povedou. Z více než 60 kandidátů se 
do zastupitelstva mohlo dostat jen 
15. Volební výsledky dopadly tak, že 
v zastupitelstvu jsou pouze 3 noví 
členové, zbylých 12 je stejných jako 
v předcházejícím volebním období. 
Navíc z těch tří „nových“ jsou všichni 
staronoví členové, což znamená, že 
už někdy v minulosti součástí zastu-
pitelstva byli. Jedná se o Aleše Juda-

se, Renátu Nelešovskou a Ing. Radka 
Smolinku. V současném vedení obce 
tak není žádný úplný nováček. 

Starostou zastupitelé zvolili Ing. 
Dušana Odehnala, pro kterého zved-
lo ruku 10 zastupitelů z 15 a který zís-
kal od voličů nejvíce preferenčních 
hlasů. Jeho „soupeř“ Aleš Judas měl 
5 hlasů z 15. Místostarostou zastupi-
telé zvolili Tomáše Kahaju (10 hlasů  
z 15), který byl i v minulém volebním 
období součástí nejužšího vedení 
obce, byl členem rady. Kromě sta-
rosty a místostarosty jsou členy rady 
Ing. Petr Čabla, Mgr. Jiří Machovský  
a Tomáš Kolomazník. 

„Děkuji všem voličům, kteří využili 
svého volebního práva, přišli vyjádřit 
svůj názor, koho chtějí mít ve vedení 
městečka v následujících čtyřech le-
tech. Vámi projevenou důvěru bere-
me jako závazek a budeme Kvasice  
i nadále rozvíjet,“ poděkoval starosta 
Dušan Odehnal.

VEDENÍ OBCE NA LÉTA 2022–2026:

jméno funkce preferenční 
hlasy

počet volebních období 
jdoucích po sobě

Ing. Dušan Odehnal starosta 476 2. volební období

Mgr. Jiří Machovský člen rady 421 3. volební období 

Ing. Petr Čabla člen rady 368 2. volební období

Bc. Filip Klement zastupitel 348 3. volební období

Ing. Radek Smolinka zastupitel 341 staronový člen (pauza 2018–2022)

Tomáš Kahaja místostarosta 335 3. volební období 

Jana Koželová zastupitelka 334 3. volební období 

Bc. Jana Klementová zastupitelka 328 2. volební období

Lubomír Musil zastupitel 320 5. volební období

Aleš Judas zastupitel 315 staronový člen (pauza 2018–2022)

Ranáta Nelešovská zastupitelka 306 staronový člen (pauza 2014–2022)

Radek Kahaja zastupitel 304 2. volební období

Tomáš Kolomazník člen rady 278 2. volební období

Ing. Pavel Ševčík zastupitel 248 4. volební období

František Špíšek zastupitel 165 5. volební období 

Finanční výbor:
Ing. Pavel Ševčík – předseda
Ing. Petr Čabla – člen
Aleš Judas – člen
Kontrolní výbor:
František Špíšek – předseda
Lubomír Musil – člen
Ing. Radek Smolinka – člen
Bytová komise:
Radek Kahaja – předseda
František Špíšek – člen
Jaromír Chytil – člen
Komise životního prostředí:
Bc. Filip Klement – předseda
Bc. Jana Klementová – člen
Renáta Nelešovská – člen 
Kulturní komise:
Jana Koželová – předseda 
Mgr. Jiří Machovský
Jaromír Chytil
Ing. Petr Čabla
Radek Kahaja
Ing. Josef Papež
Ing. Jaroslav Willert
Lukáš Hora
Lenka Gazdová
Marcela Knollová
Jana Šišková
Květoslava Koutňáková
Libuše Staňková
Jaroslava Grňová
Věra Malošíková
Mgr. Kamila Willertová

VÝSLEDKY KOMUNÁLNÍCH VOLEB ze dne 23. a 24. září 2022: 
ANO 2011 s podporou nezávislých 35,41 %
ODS 35,36 %
KDU-ČSL  22,87 %
KSČM 6,37 %

Oddávací právo mají:
Ing. Dušan Odehnal
Tomáš Kahaja
Mgr. Jiří Machovský
Ing. Petr Čabla
Tomáš Kolomazník
Delegace do členských svazků:
Mikroregion Jižní Haná: 
Ing. Dušan Odehnal
Renáta Nelešovská

Místní akční skupina Jižní Haná:
Ing. Dušan Odehnal
Tomáš Kahaja

Noví zastupitelé na léta 2022–2026. Spodní řada zleva: Bc. Filip Klement, Bc. Jana Klementová a Jana Kože-
lová. Uprostřed: starosta Ing. Dušan Odehnal a místostarosta Tomáš Kahaja. Pokračování spodní řady zleva: 
Lubomír Musil, Aleš Judas, Renáta Nelešovská. Horní řada zleva: Ing. Radek Smolinka, Radek Kahaja, František 
Špíšek, Ing. Pavel Ševčík, Tomáš Kolomazník, Ing. Petr Čabla a Mgr. Jiří Machovský. 

Sdružení obcí pro rozvoj Baťova 
kanálu a vodní cesty na řece 
Moravě:
Ing. Dušan Odehnal
Tomáš Kahaja text a foto: Jana Hlavinková
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MINISTERSTVO KULTURY UZNALO KŘÍŽOVOU CESTU JAKO KULTURNÍ PAMÁTKU

VYPLŇTE DOTAZNÍK A POMOZTE NASTAVIT OCHRANU PŘED POVODNĚMI 

K SOUDU NAKONEC NEDOŠLO, ŠKOLA MÁ PELETY ZA PŮVODNÍ CENU 

Historie Křížové cesty v Kvasicích sahá až do 17. sto-
letí, kdy ji nechal mimo městečko postavit pravděpo-
dobně majitel panství hrabě Jan Rottal, který součas-
ně založil Novou Ves (dnes Novou Dědinu). Křížovou 
cestu tvořilo 7 kamenných kapliček a o století později 
i kříže. Jednalo se velmi významný církevní objekt,  
o který se po staletí staraly kvasické rody Rottalů, 
Lambergů a Thun-Hohensteinů.  

Křížová cesta vede podél silnice z Kvasic na Novou Dě-
dinu a končí na vrchu Kalvárie, její současná podoba je 
z roku 1883. Na obnovu a záchranu této významné pa-
mátky vznikl v listopadu loňského roku Historický spolek 
městečka Kvasice, který zjistil další velmi důležité poznat-
ky o křížové cestě a zasadil se o její uznání jako kulturní 
památky. 

Ministerstvo kultury prohlásilo 14. září 2022 podle Zá-
kona o státní památkové péči Křížovou cestu v Kvasicích 
za kulturní památku. Příslušný dokument z ministerstva 
má 42 stran. Založení spolku a uznání Křížové cesty za 
kulturní památku znamená veliký krok kupředu na cestě 
k její obnově. Díky tomu se totiž mohou čerpat dotace na 
její obnovu. 

V letošním roce také probíhala jednání s obcí Kvasice,  
s vlastníky pozemků, s Ministerstvem kultury ČR, Národním 
památkovým ústavem a Místní akční skupinou Jižní Haná, 
aby se podnikly konkrétní kroky k obnově křížové cesty. 

Extrémní projevy počasí mají 
v posledních letech za následek 
vznik povodňových situací. S tím 
souvisejí škody na majetku obcí  
i obyvatel a v některých případech 
i oběti na životech. Proto je důleži-
té systémově se zabývat ochranou 
před povodněmi. Městečko Kvasice 
si je vědomo tohoto závažného rizi-
ka, a proto činí řadu preventivních 
opatření. Jistě máte v živé paměti 
povodně z roku 1997, které Kvasice 
postihly v plné síle. A právě jedním 
z opatření je zpracování povodňo-
vého plánu obce.

V  roce 2020 se připravil projekt 
„Digitální povodňový plán VIS obce 
Kvasice“ jako podklad pro dotaci  
z Operačního programu Životního 
prostředí, a teprve v letošním roce 
se dotace schválila. 

V současné době probíhá tvorba 
digitálního povodňového plánu 
obce Kvasice, který ukládá vodní 
zákon. 

Součástí zpracování digitální-
ho povodňového plánu obce je  
i vypracování Povodňových plánů 
vlastníků nemovitostí. K získání po-
třebných dat je nutná spolupráce 

s vlastníky ohrožených objektů. Pro 
získání potřebných dat je zapotře-
bí vyplnit formulář, který je dostup-
ný na Obecním úřadě v Kvasicích  
a v Kvasických novinách. Vyplnit 
formulář mohou i vlastníci nemo-
vitostí, kteří se cítí ohrožení povod-
ní i v oblastech, kde není záplavo-
vé území řeky Moravy, a chtějí být 
včas informování o povodňové 
situaci. 

„Je v  zájmu každého majitele 
nemovitosti předat obci potřebné 
údaje, které budou sloužit k nasta-
vení systému vyrozumívání občanů 

při případných evakuacích a dalších 
úkonech souvisejících s případnou 
živelnou pohromou. Proto vás pro-
sím, abyste se do dotazníkového 
šetření zapojili,“ požádal obyvatele 
starosta Dušan Odehnal. 

Vyplněný formulář prosím ode-
vzdejte na Obecním úřadě Kvasice 
nejpozději do 31. 1. 2023.

Data obsažená ve sběrném for-
muláři se zpracují do celkové su-
marizace ohrožení obce a budou 
sloužit pouze pro potřeby povod-
ňových orgánů. 

texty: Jana Hlavinková

Vedení obce a ředitel školy Fran-
tišek Látal se po poradě s právníky 
dohodli, že škola podá žalobu na 
firmu, která Základní škole Kvasice 
dodává pelety. Škola měla totiž s fir-
mou z Brumova-Bylnice smluvně ur-
čenou cenu, která vzešla z veřejného 
výběrového řízení. Cena za kilogram 
pelet podle smlouvy činila 5,30 Kč, 

avšak firma v polovině letošního roku 
zvedla cenu na 18,90 Kč/kg. Škola ani 
vedení obce s cenou nesouhlasily, 
protože firma se smluvně zaváza-
la dodávat za cenu 5,30 Kč. Jelikož 
však nebyla dohoda se společností 
možná, najala si škola právníka, aby 
připravil žalobu. Nakonec však došlo 
k mimosoudnímu vyrovnání. 

„Nemohli jsme akceptovat sko-
kové navýšení ceny, protože vzešla 
z veřejného výběrového řízení. Tím 
pádem mohl cenu určit jedině soud, 
protože jsme nesouhlasili s tím, aby-
chom platili 18,90 Kč za kilogram,“ vy-
světlil krok starosta Dušan Odehnal. 

Po vyjednáváních dospěla obec 
k dohodě s dodavatelskou firmou  

a k soudu nakonec nedošlo. Ta uzna-
la původní smlouvu a potvrdila, 
že bude dodávat za smluvní cenu  
5,30 Kč/kg. Navíc obci uhradila i ná-
klady na právníka a za své jednání se 
omluvila. 

Na konci října tak škola od firmy 
zakoupila 10 000 kg pelet za cenu  
52 785 Kč včetně DPH. 

Historická fotka křížové cesty
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část obce:      č.p.  katastr:  

Adresa nemovitosti:   
Parcelní číslo:  |  stavební |  pozemková
Druh nemovitosti:                              (počet bytů: )

Kontaktní osoby:

Evakuace domácích zvířat

Počty osob bydlících v nemovitosti:
 osob z toho požadavek na ubytování

děti   

dospělí   

osob starších   

CELKEM:   

z toho imobilních:   

Činnost při zabezpečovacích pracích:
Odhadněte v hodinách časovou náročnost jednotlivých činností a uveďte kolik osob, případně která
osoba ji bude zajišťovat.

Požadavek na pomoc
nehodící se škrtněte

hasiči, vybraní spoluobčané: ANO -  NE
věcná pomoc (např. strojní): ANO -  NE

Sběrný formulář povodňového plánu nemovitosti

Kontakty uvádějte v pořadí, ve kterém si přejete být obesíláni.

Příjmení Jméno Titul Rok
narození Adresa Vztah k

nemovitosti

Telefon:
Email:

Telefon:
Email:

Telefon:
Email:

Druh: Počet: Druh: Počet:

Druh: Počet: Druh: Počet:
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NÁLADA V MATEŘSKÉ ŠKOLE BYLA V DUCHU PODZIMU A VÁNOC
Školní rok jsme v mateřské škole 
zahájili ve čtvrtek 1. září. Děti při-
šly do pěkně vyzdobené školky, 
kterou pro ně paní učitelky s ra-
dostí připravily a kde je čekalo 
plno hraček a kamarádů jak ve 
třídách, tak i venku v  naší nově 
vybavené a čerstvě vysázené 
zahradě. Některé děti si zvykaly 
déle, některé si brzy přivykly. Za-
čátkem podzimu se děti naučily 
říkanky, písničky a větší děti se 
začaly připravovat na základní 
školu. Dětem se v mateřské škole 
líbí a čeká je spousta dobrodruž-
ství a překvapení.

21. září nás navštívilo divadélko 
Leonka s  pohádkou „Jak se dráček 
vrátil“. Na druhou pohádku jsme se 
těšili 18. října, jmenovala se ,,Jak Karlík 
zachránil babičku“. Byli jsme pozváni 
na besedu s programem do knihov-
ny v Kvasicích od paní knihovnice 
Nadi Vojtkové, kterou s  radostí po 
třídách navštívíme během školního 
roku. V pátek 21. září nás pozvali do 

základní školy na ,,Projektový den“. 
Žáci ze školy nám předvedli ukázky 
své práce a vystavili výrobky a pro-
jekty, na kterých pracovali. Dětem 
se líbilo ochutnávání ovoce se zavá-
zanýma očima, při kterém si vyzkou-
šely své chutě. Velký zájem projevily 
o vesmírné planety. Děkujeme za 
pozvání a velice příjemně strávené 
dopoledne.

Dýňová slavnost a ohňová show
Na podzim, v  dušičkovém čase, 

jsme tradičně pořádali „Dýňovou 
slavnost“. Dopoledne měli všechny 
děti, paní učitelky a zaměstnanci 
školy naspěch. Připravovali, čančali 
a vařili dobrůtky na setkání s  rodiči. 
Odpoledne jsme se ve třídách po-
tkali u vydlabávání dýní, které si děti 
společně s  rodiči rozsvítili na školní 
zahradě. Děti ze školky vystoupily 
s  krátkým programem podzimních 
říkanek a písniček za doprovodu ky-
tary. Slavnost vyvrcholila ohňovou 
show skupiny Fajráci z  Uherského 

Brodu. Závěrem si všichni prošli  
a prohlédli krásnou svítící dýňovou 
zahradu. Děkujeme všem za hojnou 
účast a věříme, že se akce všem líbila. 

Pekli jsme perníčky na jarmark
V  měsíci listopadu jsme se tě-

šili z  dalšího divadélka, tentokrát 
s krásnou pohádkou ,,Krtek a zakletá 
víla“ od divadla ,,Rolnička“. Mamin-
ky z  naší školky uspořádaly v  úterý  
22. 11. v prostředí mateřinky tradiční 
pečení vánočních perníčků pro děti 
na vánoční jarmark. Během listopa-
du jsme vyrobili drobné předměty 
na jarmark, který proběhl k  příleži-

tosti rozsvícení vánočního stromu 
na náměstí v Kvasicích. Pak už jsme 
se všichni těšili jen na mikulášskou 
nadílku od Mikuláše a jeho družiny  
a společně si užívali krásný, provo-
něný adventní čas v každé naší třídě. 
V polovině prosince jsme pozvali ro-
diče na vánoční besídku a společné 
posezení u stromečku, aby se nám 
zkrátil čas při čekání na Ježíška, než 
si budeme užívat společné chvíle 
s rodinou doma a pozorovat kolem 
sebe rozzářená očička našich dětí. 

Krásné Vánoce a šťastný nový 
rok přeje kolektiv 

Mateřské školy Kvasice.
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NEČEKALI JSME TAK VELKÉ ÚSPĚCHY NA MISTROVSTVÍ SVĚTA, 
ŘÍKÁ TOMÁŠ KAHAJA

– pochází z Kvasic
– má syny Tomáše (24), Ondřeje (22) a Vítka (15), všichni se věnují dračím lodím
– manželka Katka pomáhá vyřizovat dotace, stará se o finance klubu a organizaci závodů
– k vodáctví jej v dětství přivedl Jaroslav Pospíšil, vedoucí vodáckého kroužku. Na Moravě v Kvasicích  

pořádali závody na pramicích
– má 2 bratry a sestru, všichni žijí v Kvasicích
– kromě dračích lodí jej baví práce okolo domu, v mládí hrál v kapele na basovou kytaru
– je živnostníkem v oboru zámečnictví a kovoobrábění
– 3. období je členem zastupitelstva obce Kvasice, v letech 2018–2022 byl členem rady, od 20. října 2022 

 je místostarostou
– jeho bratr Radek je taktéž zastupitelem a předsedou bytové komise
– se svojí manželkou Katkou jsou spolu 32 let

Kvasickým „dračákům“ ze spol-
ku KOTVY Kvasice, z. s., se poda-
řil velký úspěch. Šest jejich čle-
nů se nominovalo do národních 
týmů a mělo možnost repre-
zentovat Českou republiku na 
Mistrovství světa ICF DRAGON 
BOAT WORLD CHAMPIONSHIPS 
2022 na kanále Národního OH 
centra vodních sportů v Labe 
Aréně v Račicích v Ústeckém 
kraji, přivezli několik medailí, 
včetně těch nejcennějších. Za 
úspěchem kromě tréninků, fy-
zické přípravy 6x týdně a chuti 
něco dokázat stojí hlavně týmo-
vý duch.
„Všichni v lodi musí mít stejný 
cíl. Potom je možné uspět. Když 
si kolektiv rozumí, je to polovina 
úspěchu,“ říká Tomáš Kahaja, za-
kladatel spolku KOTVY Kvasice 
a medailista z mistrovství světa. 
Jeho samotného k dračím lodím 
netáhne vidina medailí, ale ko-
lektiv. 
„Kdyby mezi námi nefungovaly 
vztahy, tak bych se dračím lodím 
nevěnoval. Jsem rád, když se se-
jdeme, máme stejný cíl, navzá-
jem se podporujeme a jsme jako 
rodina.“

Kdy jste se dostal k dračím 
lodím? 

Před deseti lety. Ale jsem celo-
životní vodák, rekreačně jsem se 
věnoval splouvání řek. V bývalém 
vodáckém klubu jsme zkusili jako 
amatéři závodit v rámci otrokovické 
desítky a trénovali jsme děti, které 

chodily do vodáckého kroužku. Pak 
jsme se osamostatnili a založili si na 
popud místních dětí vlastní klub 
KOTVY Kvasice, z. s. Od té doby se 
plně věnuji pádlování na dračích 
lodích. 

Do dračích lodí je zapojená 
celá vaše rodina. Kdo má jakou 
úlohu? 

Prostřední syn Ondra je typ lídra, 
a proto se věnuje trénování mlá-
deže a dospělé posádky. Já jsem se 
zaměřil na přípravu nejmenších dětí 
od 8 let. Mám trenérský kurz, licence 
C, specializace na dračí lodě. Cel-
kem máme 25 dětí a jsme jediní ve 
Zlínském kraji, kteří máme dětskou 
posádku. Jinak synové Ondra i Vítek 
závodí, oba přivezli medaile z mist-
rovství světa, republiky i závodů po 
České republice. Bývaly doby, kdy 
jsme všichni 4 Kahajovi kluci seděli 
v jedné lodi. Já, Tomáš a Ondra jsme 
pádlovali a Vítek bubnoval. Velmi si 
vážím své manželky za to, že se stará 
o administrativní záležitosti klubu. 
Má na starosti finance, členské pří-
spěvky, získávání dotací, vyjedná-
váme spolu sponzorské dary od 
soukromých firem, Zlínského kraje  
i obcí. Také se organizačně podílí na 
závodech. Všechno dělá ve svém 
volném čase. 

Co pro vás znamenalo startovat 
na mistrovství světa?

Byla pro mě velká čest startovat 
pod vlajkou České republiky. Stál 
jsem na bedně a hrála česká hymna. 
To byl opravdu silný zážitek. Vyhráli 

jsme na domácí půdě a to je vždy 
nejcennější vítězství. Okolo nás byly 
týmy z Kanady, Německa, Maďarska, 
Filipín, Thajska, Číny, Singapuru, Írá-
nu a dalších států. Je to pro mě velká 
čest, že jsem něco takového mohl 
ve svém životě zažít.

Jaké další úspěchy se vám 
podařily?

Poslední 3 roky po sobě jsme byli 
vicemistři republiky na dlouhé tra-
ti, jednou jsme skončili na 3. místě. 
Letos jsme skládali žákovskou i ju-
niorskou posádku s klubem z Pře-
rova. Dařilo se jim na republikových 
závodech i na Mistrovství České 
republiky, odkud přivezli 1 zlatou, 
1 stříbrnou a 6 bronzových medailí. 
Junioři, kteří byli v  reprezentaci, se 
po Mistrovství světa zúčastnili ještě 

Mistrovství Německa v Mnichově. 
Přivezli 3 zlata a 3 stříbra. Obdivuji 
jejich výkon, protože začátkem října 
pršelo, bylo deset stupňů a oni spali 
na zemi ve stanech. Také si museli 
přivést vlastní loď. 

Máte před závody nějaký 
společný rituál?

Před startem si je svolám do 
kroužku a snažím se jim vyčistit 
hlavu, aby se soustředili na závody. 
Pokud všichni chtějí vyhrát a tým je 
dobrá parta, výsledky se dostaví. 

Je to podobné jako v jiných 
sportech, kdy jsou výsledky  
v cíli velmi těsné?

Ano, o vítězství rozhodují i centi-
metry. Často se stává, že lodě proje-
dou cílem téměř zároveň a o vítězi 

TOMÁŠ KAHAJA (47 let)

Radovan Knoll a Tomáš Kahaja na mistrovství světa s medailemi a pod 
českou vlajkou. 
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rozhodnou kamerové záběry. Nám 
se jednou v Kroměříži podařilo vy-
hrát o 20 centimetrů. 

Kolik členů má posádka, jaká 
je jejich úloha a jaké jsou 
parametry lodi? 

Při závodech je v malé lodi 12 li- 
dí. Kormidelník, bubeník a 10 lidí, co 
pádlují. Loď jede rychlostí cca 14 ki- 
lometrů za hodinu a váží 170 ki- 
logramů, ponor je cca 0,5 metrů. 
Další necelou tunu váží posádka. 
Ujet 200 metrů trvá cca minutu, 

500 metrů 2,5 minuty a kilometr  
5 minut. Každý člen posádky se musí 
soustředit na techniku pádlování  
a maximální sílu záběru. Kormidel-
ník kromě řízení lodi sleduje techni-
ku a udává tempo vzhledem k trati, 
kterou jedeme. Úkolem bubeníka 
je udržovat rytmus podle předních 
pádlujících a také hecovat posádku 
k lepšímu výkonu. Ideální je, pokud 
všichni pádlující zabírají v jeden mo-
ment. Pokud ne, je to poznat na dy-
namice lodi. 

Jak vypadá fyzická příprava?
V sezóně máme 2–3 tréninky týd-

ně na vodě. Členové reprezentace 
mají trénink 6x týdně – část je indi-
viduální příprava dle tréninkového 
plánu. Trénink je vyvážený, posilu-
jeme svaly celého těla, chodíme do 
posilovny a běhat, v  zimě také na 
běžky a plavat. Udýchat pádlování 
je to nejdůležitější. Proto je potře-
ba naučit se hospodařit s dechem. 
Musíme mít zpevněné svaly hlavně 
na zádech a na břichu. Ruce jsou  
v podstatě jen táhla. Pokud by ně-
kdo zabíral rukama, tak toho moc 
neupádluje.

Děti mají také náročné fyzické 
tréninky?

U malých dětí probíhá trénink od-
lišně. Skládá se z menších dávek pád-
lování a posilují jen s vlastní váhou. Je 
důležité je nepřetěžovat vzhledem 
k  jejich tělesnému vývoji. Spíše je 
chceme naučit pravidelnému pohy-
bu a lásce ke sportu.

Odkud získáváte děti a juniory?
Tím, že děláme například nábor 

ve školách. S  kvasickou základní 
školou spolupracujeme v  jejich ho-
dinách tělocviku s panem učitelem 
Jirkou Machovským. Máme děti  
z Otrokovic, Kroměříže, Tlumačova  
i okolních vesnic. Někteří se o nás 
doslechli od kamarádů, jiní nás vidě-
li na závodech.

Za jak dlouho uděláte ze 
začátečníka platného člena 
posádky?

Asi za rok. Všechno je o technice, 
rychlosti a síle. Důležité je i chytit ryt-
mus a spádlovat se s posádkou. 

Jaké jsou vaše cíle na 
nadcházející sezonu?

Chceme se věnovat dětem a ju-
niorům. Spolupracovat na celore-
publikové úrovni s  ostatními kluby 
a vytvořit jim co nejlepší podmínky, 
aby je sport bavil a chtěli v něm po-
kračovat. V  každém sportu je třeba 
vychovávat si nástupce.

Hlídáte si jídelníček?
Ano, jím 3x denně lehčí jídla. Ráno 

mám většinou vločky. Nepřejídám se 
a jím hodně ovoce, zeleniny, a když 
už pečivo, tak celozrnné. Když máme 
denně tréninky, tak se musím hlídat, 
nemůžu si dát vepřo-knedlo-zelo  
a jít večer běhat. Smažený sýr, hranolky  
a tatarku si dopřeji velmi výjimečně. 

Jak vypadá váš den? 
Ráno vstávám okolo šesté. Mám 

zámečnickou dílnu. Manželka pracu-
je se mnou. Většinu volného času mi 
zabírají tréninky s dětmi a vlastní pří-
prava – posilovna, běh. Moc prostoru 
na jiné koníčky nezbývá. Rád trávím 
čas s rodinou, máme psa a pracuji 
okolo domu. 

text: Jana Hlavinková
foto: Jana Hlavinková (3x), 

KOTVY, z. s.

Úspěchy členů spolku KOTVY Kvasice z. s. ocenila i obec na ustavujícím zasedání zastupitelstva 20. října 2022. 
Zleva: starosta Dušan Odehnal, Tomáš Kahaja, Tomáš Zuzaňák, Vítek Kahaja, Veronika Kučerová, Radoval Knoll 
a Ondřej Kahaja. 

Tomáš Kahaja s manželkou Kateřinou a syny Tomášem, Ondřejem  
a Vítkem. 
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CELOŠKOLNÍ PROJEKT NESL NÁZEV SVĚTOVÁ VÝSTAVA
Projektový den v Základní škole 

Kvasice připadl na pátek 21. říj-
na. Žáci se rozdělili do 15 věkově 
heterogenních skupin a připravili 
si své vlastní různorodé projekty. 
Návštěvníci projektového dne si 
mohli v přízemí školy prohlédnout 
projekty, které jim žáci prezentovali 
například z oblasti historie, malíř-

ství, zdrojů energie, zemědělství, 
vesmíru či železniční a automobi-
lové dopravy. Dalšími tématy byly 
například hrady a zámky Zlínského 
kraje, zvířata, rozhledny na Moravě 
či královna Alžběta II. 

Přínos celoškolního projektové-
ho dne spatřuji zejména v budová-
ní dobrých vztahů mezi žáky, jelikož  

v každém týmu byli náhodně vybrá-
ni žáci ze všech ročníků, od prvního 
do devátého. Dalším přínosem je 
samostatnost žáků při výběru, tvor-
bě a prezentaci vybraných témat.  
V projektových činnostech mají žáci 
vlastní odpovědnost a spoluzod-
povědnost za práci, učí se pojmům 
a dovednostem i mimo okruh po-

vinného školního kurikula (obsahu 
učiva), rozvíjí týmovou práci a své 
komunikační dovednosti.

Děkujeme všem rodičům, ro-
dinným příslušníkům a dětem  
z mateřských školek, kteří se přišli 
na prezentaci žákovských projektů 
podívat.

text: František Látal
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KVASIČTÍ ŽÁCI SPOLUPRACOVALI SE ŠKOLAMI V POLSKU A ŠPANĚLSKU

OSMÁCI POVÍDALI PRVŇÁČKŮM O STROMECH

Žáci IX. B  se v  loňském roce vy-
dali na cestu za poznáním životů 
významných žen, které změni-
ly svět. Celý rok spolupracovali 
v mezinárodním eTwinningovém 
projektu se školami z  Polska 
a Španělska.  Po celý rok na ně 
čekala řada úkolů. Nejprve se 
představili a  dozvěděli se bližší 
informace o  partnerských ško-
lách a  zemích. Poté se už mohli 
věnovat hlavní projektové akti-
vitě – čtení a sdílení příběhů žen, 
které se nesmazatelně zapsaly 

do naší historie. Ať už se jedna-
lo o ženy, které získaly Nobelo-
vu cenu, nebo které bojovaly za 
práva žen, všechny spojuje fakt, 
že otiskly výraznou stopu do his-
torie i současnosti nejen v jejich 
rodných zemích, ale i v meziná-
rodním kontextu.

Práce na projektu probíhala po 
celý školní rok a zahrnovala například 
výrobu loga projektu, tvorbu plaká-
tu ke Dni proti nenávisti, společnou 
prezentaci nejznámějších nobelistek, 
diskuzi na online fóru, představení našich zemí a škol a tvorbu digi-

tálního kalendáře s  daty narození 
významných žen. Poslední aktivita 
se žákům líbila nejvíce. Měli za úkol 
společně vytvořit digitální knihu 
s  příběhy žen, které byly v  něčem 
„první“. V  knize je například příběh 
první ženy, která vycestovala do 
vesmíru, známé vědkyně Marie Cu-
rie-Sklodowské a další vyprávění  
o první dirigentce, fotbalistce, pilot-
ce a dalších.

Projekt žáky v mnohém 
inspiroval

Projekt Wonder Women byl pro 
děti příjemným zpestřením výuky. 
Přinesl nejenom nové výzvy v jazyku 
a v  oblasti moderních technologií, 
ale i spoustu zábavy během společ-
né práce na projektových úkolech. 
Kromě uvedených benefitů meziná-
rodního projektu byl hlavní význam 
v  poznání, že dějiny lidstva nejsou 

jen dějinami velkých mužů, ale také 
historií velkých a malých žen, tedy 
poznání příběhů vědkyň, političek, 
aktivistek, sportovkyň, umělkyň  
a jiných žen, které se nebály žít pod-
le svých představ. Šly za svým poslá-
ním a vytyčenými cíli i přes mnoho 
překážek, které musely, na rozdíl od 
mužů, překonávat, a to byla hlavní 
myšlenka našeho projektu. 

Dostaneme cenu z Bruselu
Na podzim tohoto roku jsme zís-

kali za projekt cenu Quality Label 
(známka kvality), která se získává 
na základě kritérií stanovených 
centrálním střediskem eTwinningu 
v Bruselu. Certifikáty a ceny nám bu-
dou předány v blízké době. Nyní už 
pracujeme na dalším projektu, ten-
tokrát environmentálním, ve kterém 
s  námi kromě Španělska a Polska 
pracují i žáci z Litvy.

text: Dagmar Janíková

Na den svatého Martina si žáci  
8. třídy Základní školy Kvasice při-
pravili pro žáky 1. tříd povídání  
o stromech, které obec Kvasice ne-
chala v roce 2021 vysadit v blízkosti 

školy. Jedná se o stromy: jedle ob-
rovská, habr východní, dřín obecný, 
ořešák černý, jinan dvouděložný, 
dub červený, buk červenolistý, jer-
lín japonský a habr obecný. Stromy 

nejenže zkrášlují okolí školy, ale žáci 
je mohou po celý rok pozorovat, 
zkoumat a v  neposlední řadě se  
o ně starat. Tímto projektem cíleně 
nastavujeme kamarádské vztahy  

a spolupráci žáků prvního a druhé-
ho stupně. Zároveň se tak vytváří  
i jejich vztah k přírodě a vzniká od-
kaz příštím generacím.

text: Tomáš Svoboda
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PROJEKT 10 KVĚTIN PRO ŠLECHTICKÉ RODY THUN A DE SUYS
Druhé zastavení – OBEC KVASICE

V  sobotu 5. listopadu se konala 
v  zeleném salónku sokolovny 
Kvasice vernisáž koláží, fotogra-
fií, obrazů, moderních portrétů, 
uměleckých intervencí v přírodě 
a dalších děl spoutaného umě-
leckého seskupení Mythighoul. 
Jména všech umělců jsou uve-
dena na prvním panelu, takže se 
s  nimi můžete seznámit. Hlavní 
iniciátorkou kvasické výstavy 
je Ivana Weinzettlová Jungová. 
Tato zajímavě pojatá výstava je 
pro nás o to přitažlivější, že se 
na ní nacházejí díla s  tématikou 
Kvasic. Po slavnostním zahájení, 
kterého se ujala Květa Koutňáko-
vá, následoval program, ve kte-
rém vystoupila paní Ivana v his-
torickém kostýmu a předvedla 
tanec inspirovaný renesancí, za 
doprovodu saxofonisty Radima 
Hanouska.

Klára Františka Thunová byla 
dáma s řetězy 

První zastavení se konalo v Peruci, 
okres Louny, což je jedno z  center 
panství Thunů. Nachází se zde krás-
ný zámek s parkem a Boženina stu-
dánka. Známá je pověst o Oldřichovi  
a Boženě.

Inspirací k  projektu, jak nám pro-
zradila hlavní iniciátorka kvasické vý-
stavy, již zmíněná paní Ivana, se stal 
obraz Kláry Františky Thunové, dámy 
s  řetězy, který se od roku 2014 na-
chází v  rodové galerii Thunů na dě-
čínském zámku. Podobiznu šlechtič-
ny namaloval neznámý malíř kolem 
roku 1670. Na obraze je vyobrazena 
s řetězy kolem zápěstí a pasu. Navíc 
v  levé ruce řetěz přidržuje a vypadá 
to, že na něj gestem poukazuje, jako 
by v  této části tvořil číslo 30. V roce 
1670–1671 byl součástí sbírky jejího 
bratra Maxmiliána Thuna.

Klára Františka Thunová se narodi-
la v roce 1642. Její otec Jan Zikmund 
Thun patřil mezi první z tohoto rodu, 
kteří se usadili v Čechách. Byl 3x že-
natý, zplodil 19 dětí, z  toho sedm 
dcer. Dvě děti zemřely v  dětském 
věku. Klára pocházela z třetího man-
želství. Její matkou byla Margarethe 
Anna z Baldern. Otec zemřel, když jí 
byly čtyři roky a péči o rodinu pře-
vzal jeden ze synů z  prvního man-
želství. V  roce 1666 se ve starém 
farním gotickém kostele svatého 
Mikuláše na Malé Straně, který vy-
světil v  roce 1283 pražský biskup 
Tobiáš, provdala za Arnošta Ferdi-
nanda Leopolda Oktavia de Suys. 
Dodávám, že po vyhoření koste-
la byl na tomto místě postaven  

v  18. století nový barokní kostel 
svatého Mikuláše, který je chlou-
bou Prahy. Společně zakoupili a re-
konstruovali zámek Kounice, který 
dnes patří mezi ohrožené kulturní 
památky v Čechách. I po smrti své-
ho manžela v roce 1677 Klára zámek 
zvelebovala a dokončila zde i stav-
bu špitálu. Zámek opustila i se svým 
nezletilým synem v důsledku selské-
ho povstání, které vypuklo v  roce 
1680, a našli azyl v  Praze. Zemřela 
v roce 1687, ve věku 45 let. Její syn 
František Josef Antonín Viktor ze-
mřel v  roce 1691, krátce po získání 
plnoletosti. Zamýšlíme se, proč se 
nechala portrétovat s řetězy? Móda, 
recese nebo hlubší význam? Své ná-
zory můžete sdělit na lístek zapích-
nutý na nástěnce.

Thunové pocházeli z jižního Ty-
rolska 

Není to ojedinělé umělecké 
ztvárnění, nachází se i v  jiných ga-
leriích a také na zámku Vrchotovy 
Janovice, který naposled vlastnila 
Sidonie Amalie Nádherná z Borutína  
(1885–1950), provdaná za Maxe 
Thuna–Hohensteina (1887–1935), 
mecenáška a organizátorka kultur-
ního života. A jak nám sdělila při ná-
vštěvě výstavy Mgr. Anna Zlámalová  
i v tanečním sále hradu Buchlov.

Rod Thunů pochází z  italsko-ně-
meckého pomezí v  jižním Tyrolsku, 
které rozpadem Rakouska–Uherska 
připadlo Itálii. Thunové rozšiřovali 
majetek i moc a jejich společenský 
význam stále stoupal. V  15. století 
patřili Thunové mezi nejmocnější 
rody v  zemi. Přestože některá sídla 
přešla později na jiné majitele nebo 
se věkem změnila v  ruiny, zůstává 
řada hradů a zámků v jižním Tyrolsku 
spojena stále s historií Thunů. V roce 
1628 rozšířili své jméno o predikát 
z Hohensteinu, který si již ponechali 
i po ztrátě tohoto hrabství, které se 
nacházelo v Dolním Sasku. Do Čech 
přicházejí kolem roku 1628. Prvním 
sídlem Thunů byl pravděpodobně 
Děčín. Postupně se hlavní rodové 
linie dělí: na klášterskou, choltickou, 
poběžovicko-benátskou a děčín-
skou větev založenou Františkem 
Thunem (1809–1870). Thunové 
patří ke  šlechtě, která po staletí 
rozvíjela svou uměleckou sféru, ať 
to bylo v  prostředí Salcburku, ve 
Vídni, Praze nebo v  Drážďanech.  
V 18. a 19. století patřili mezi největší 
donátory a mecenáše mnoha uměl-
ců v různých oborech: malířství, so-
chařství, stavitelství, rytectví, grafika 
a podobně. Také zanechali svědectví 
o vlastní tvorbě. Jednotlivé thunské 
malby a grafiky se dodnes nacházejí 
ve fondech nejrůznějších institucí. 
V písemných pozůstalostech Thunů 
se dochovala korespondence s  vý-
značnými umělci, mezi nimiž se 
nacházejí Václav Brožík, Josef Václav 
Myslbek, Karel Javůrek, Josef Mánes, 
František Ženíšek a další.

Rod Thunů měl panství po celé 
zemi 

Na výstavě se nachází přehled 
statků a panství v majetku Thun-Ho-
hensteinů v  Čechách i na Moravě. 
Připomeňme si ty nejvýznamnější: 
Děčín, Benešov nad Ploučnicí, Lipo-
vá, Peruc, Klášterec nad Ohří, Cholti-
ce, Žehušice, Kvasice, Kačina, Liblice 
a tak dále. Do historie pražských ba-
rokních domů a paláců se Thunové 
zapsali jako stavebníci nejvyššího 
počtu rezidencí. V  pražském paláci 
Thunů „Zámecké schody“ žil v  le-
tech 1911–1924 malíř Alfons Mucha. 
Nachází se zde Thunovská ulice.
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Na Moravě jim vedle Kvasic pa-
třily Zdounky a Morkovice. Rod 
Thunů působil v  Kvasicích 100 let 
(1845–1945). Do Kvasic se dostá-
vají Thunové sňatkem Leopoldiny 
(1825–1902), dcery hraběte Eduar-
da Lamberga a hraběnky Karoliny, 
rozené Sternbergové, s Friedrichem 
Thunem (1810–1881), který po-
cházel z  děčínské větve Thunů. 
Leopoldina byla výtvarně nadána  
a také svým dětem zajistila výtvar-
né vzdělání. Po smrti svého man-
žela, právníka a diplomata, žila pře-
vážně v Kvasicích a v Praze. 

Potomky Františka Ferdinanda 
D’Este vychovávali Thunové

V  české linii Thunů dosáhl nej-
vyšší kariéry prvorozený syn 
Leopodiny a Friedricha, Franz  
(1847–1916), kterého císař za záslu-
hy povýšil do knížecího stavu. Měl 

velmi vřelý vztah k  umění, podílel 
se na uskutečnění nových staveb 
a významných uměleckých děl, byl 
předsedou Jednoty pro dostavění 
chrámu svatého Víta a zasloužil se 
o uspořádání Zemské jubilejní vý-
stavy v  roce 1881. První manželka 
byla Anna Marie kněžna Schwar-
zenbergová (1854–1898). V  ro- 
ce 1901 se oženil po druhé. Manžel-
kou mu byla Ernestine rozená Thun- 
Hohensteinová z  klášterské větve, 
vdova po Eugenu hraběti Wratisla-
vovi z Mitrowitz. 

Mladší syn Jaroslav (1864–1929) 
obdržel kvasické panství. Byl to 
právník, politik, milovník umění a 
historie. Autor obšírného thunské-
ho rodopisu, sběratel mědirytin. 
Dotoval na studiích malíře Maxe 
Švabinského. Po smrti svého star-
šího bratra Františka (v  roce 1916) 
převzal Děčín i titul knížete. Po sa-

rajevském atentátu byly arcivévo-
dovy děti vychovávány v jeho rodi-
ně na zámku v Děčíně, neboť jeho 
manželka Marie, rozená Chotková, 
byla sestra vévodkyně Hohenber-
gové (Žofie Chotkové), manželky 
arcivévody Františka Ferdinanda 
d´Este. 

Nejmladší z dětí hraběte 
Friedricha a hraběnky Leopoldiny 
Josefína (1867–1903), sestra Franze 
a Jaroslava, provdaná Hutten–Cza-
pská, byla matka polského malíře 
a spisovatele Józefa Czapského 
(1896-1993), který žil a tvořil v Paříži. 

Poslední majitel kvasického 
velkostatku Ernst (1905–1985) se 
oženil v roce 1934 s Marií Theresií, 
svobodnou paní Wiederspergo-
vou. V Kvasicích se jim narodili čty-
ři synové: Jaroslav, Johann, Franz  
a Friedrich. Posledně jmenovaný je 
známý rakousko-německý herec, 

který byl obsazen i v české televizi 
v seriálu Náhrdelník z roku 1992 re-
žiséra Františka Filipa.

Přijďte na výstavu do 
kvasického muzea

Thunové jsou známí výrobou 
porcelánu, zakládáním zahrad  
a parků, pěstováním karafiátů a ji-
ných květin. Na výstavě je zmíněno 
i Zahradnictví Zdenka Kohouta. 
V  Kvasicích měli lány s  kmínem, 
který zde pěstovali a sklízeli.

V  roce 1945 byl rodový majetek 
v Československu zkonfiskován  
a Thunové museli odejít ze země. 
Většina se usadila v  rakouských  
a německých zemích.

Navštivte výstavu a nechte se 
vtáhnout do symboliky šlechty  
a dávných příběhů. Výstava bude 
přístupná do Tří králů 2023. 

text: Květa Koutňáková

Pf 2023
Příjemné prožití

 vánočních svátků 
a vše nejlepší 

v novém roce 2023,
především hodně 

zdraví, štěstí 
a osobních i pracovních 

úspěchů 
vám přejí 

dobrovolní hasiči 
Kvasice

VOLBA PREZIDENTA

Voličem je
občan ČR, který nejpozději 14. ledna 2023 dovrší věku 18 let;
ve druhém kole pak i občan ČR, který nejpozději 28. ledna 2023 dovrší věku 18 let,

a nemá 
– omezenou svobodu z důvodu ochrany zdraví lidu a
– omezenou svéprávnost k výkonu práva volit.

Hlasovací lístky
Hlasovací lístky pro volbu prezidenta republiky jsou vytištěny pro každého kandidáta samostatně. 
Na každém hlasovacím lístku je uvedeno číslo kandidáta.

Prokázání totožnosti
Volič musí ve volební místnosti prokázat 
svou totožnost a státní občanství České re-
publiky
– platným občanským průkazem,
– platným cestovním, diplomatickým nebo 

služebním pasem České republiky anebo 
cestovním průkazem.

Neprokáže-li volič svou totožnost a státní 
občanství České republiky potřebným do-
kladem, nebude mu hlasování umožněno.

Ministerstvo vnitra ČR vyhlásilo volbu prezidenta České republiky 
v pátek 13. ledna 2023 od 14 do 22 hodin a v sobotu 14. ledna 2023 od 8 do 14 hodin. 
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SLOVO KNĚZE
Přestože máme kalendář, aby-
chom věděli kdy, co a jak máme 
slavit, přesto nevíme, jaký nový 
rok 2023 bude, ani co nám při-
nese. Každý rok je jiný a litur-
gický (církevní) rok začíná už  
1. nedělí adventní a je oslavnou 
památkou spasitelných Božích 
činů vykonaných v Ježíši Kristu. 
V tomto roce si (mimo jiné udá-
losti v naší arcidiecézi) připome-
neme, že před 960 lety (v roce 
1063) bylo v Olomouci řádně 
zřízeno samostatné biskupství 
nebo že před 100 lety (29. září 
1929) zemřel ctihodný olomouc-
ký arcibiskup Antonín Cyril Sto-
jan. Povzbuďme se v tomto roce 
k horlivější účasti na bohosluž-
bách, které jsou na většině míst 
ve všední dny dost opomíjeny. 
Kéž nám právě setkání s živým 
Bohem při mši svaté stále zno-
vu ukazuje Boží činy, které ne-
přestaly a neděly se jen v životě 
světců, ale projevují se i dnes  
v životě každého, kdo chce krá-
čet po svých cestách s Bohem. 

Modleme se za volbu nového 
biskupa

Jak víte, náš arcibiskup Mons. 
Jan Graubner se stal arcibiskupem 
pražským a primasem českým, naše 
arcidiecéze olomoucká je teď neob-
sazená, má pouze administrátora 
arcidiecéze a tím se stal pomocný, 
světící biskup Mons. Josef Nuzík. 
Čekáme tedy na jmenování nového 
diecézního (arci)biskupa. Je třeba 
se modlit, aby papež František jme-
noval nového, dobrého nástupce,  
a to co nejdřív. I Vy se připojte k této 
modlitbě: 

Bože, Dobrý pastýři, svěřujeme 
ti jmenování nového olomoucké-
ho arcibiskupaa prosíme: veď svým 
Duchem mysl Svatého otce i všech, 
kdo nesou za tuto volbu odpověd-
nost. Dej nám takového arcibiskupa, 
který bude tvým obětavým a věr-
ným služebníkem a bude usilovat  
o to, co se ti líbí a co je k prospěchu 
Božího lidu i celé církve. Prosíme  
o to skrze Krista, našeho Pána. Amen.

Upravili jsme farní zahradu 
Od posledního vydání Kvasických 

novin jsme prožili ve farnosti Do-
žínky – poděkování Bohu za letoš-
ní úrodu, pouť děkanátu Kroměříž 
a Holešov za obnovu rodin a nová 
kněžská povolání v Olomouci. Také 
Farní den v neděli 11. září na farní 
zahradě – setkání farníků mimo kos-
tel, kde jsme se mohli více seznámit, 
pobavit, zazpívat, občerstvit, zkrátka 
spolu „pobejt“. I to je v dnešní době, 
kdy se lidé vzájemně odcizují, dů-
ležité. Pěkné bylo také žehnání 
nové ekumenické kapličky Panny 
Marie a svatého Cyrila a Metoděje 

v Nové Dědině v neděli 18. září za 
velké účasti lidí (přesto, že pršelo)  
i duchovních (P. Pavel Vágner, farář; 
Lubomír Pliska, farář církve Česko-
slovenské husitské; P. Josef Lambor, 
děkan). V dušičkovém období byly 
za pěkného, nezvykle teplého po-
časí na všech hřbitovech dušičkové 
pobožnosti, kde jsme se modlili za 
všechny naše zemřelé. Naši farníci 
se mohli také vyjádřit v dotazníku 
ke změnám bohoslužeb a odpově-
dět na různé otázky, možná dojde  
k nějakým změnám (sledujte ohláš-

ky na www.farnostkvasice.cz).  
A nakonec jsme na zadní farní za-
hradě pokáceli všechny keře a stro-
my (budeme mít dřevo na táborá-
ky), vytrháme strojem kořeny, ještě 
zarovnáme plochu zahrady kvůli 
lepšímu kosení zahradním trak-
tůrkem a vysázíme nové ovocné 
stromy, aby i zahrada v budoucnu 
přinesla užitek. Díky všem brigádní-
kům za pomoc. 

Přeji Vám všem požehnaný ad-
vent, Vánoce i nový rok!

P. Pavel Vágner, farář

Farní den

Misijní neděle
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VÁNOČNÍ ZAMYŠLENÍ A PŘÁNÍ

POKOJ JE ZÁKLADNÍM KAMENEM ŠŤASTNÉHO ŽIVOTA

Brigáda na farní zahradě Dožínky

Čím více dárků, tím více radosti? 
Říká se, že Vánoce jsou svátky 
dětské radosti. Dětem přirozeně 
dělají radost dárky. Někdy ale 
podlehneme představě, že pla-
tí jakási přímá úměra: čím více 
dárků, tím více radosti. Ale není 
tomu tak. Dárek není jen ona 
věc, která se dává a která má 
hodnotu vyjádřitelnou v peně-
zích. Dárek je především osobní 
poselství, které říká: „mám tě 
rád.“ A něco takového se vlastně 
ani penězi vyjádřit nedá. V dár-
ku – pokud je myšlen upřímně 
a vskutku jako dárek – dáváme 
totiž sami sebe. A to je velká, 
slavná věc, kterou bychom měli 
o Vánocích znovu zažít.

Cennější než umytá podlaha  
a husa v troubě 

A když se o Vánocích jeden dru-

hému dáváme, měli bychom se 
dávat pěkně, mile, abych tak řekl 
„v pěkném balení“, to je v pohodě 
a dobré náladě. Neměli bychom se 
tím předvánočním shonem, uklí-
zením, vařením a pečením dát za-
skočit a utahat. Vždyť ono na tom 
zase tak strašně moc nezáleží, jestli 
se zrovna něco nepovedlo podle 
našich představ, jestli jsme něco ne-
stihli. Zkusme to letos, je to cennější 
než umytá podlaha a husa v troubě.

Dárek nad dárky 
Je před námi příležitost dát dě-

tem dárek nad dárky. Totiž jistotu, že 
máme rádi nejen je, ale že se máme 
navzájem rádi i my dospělí kolem 
dokola. A není vůbec od věci, když 
si třeba při štědrovečerní večeři vy-
hradíme chvíli, kdy všichni společně 
vzpomínáme na ty, kdo patří do 
okruhu naší lásky, přízně, sympa-

tií, a když děti v tomto vzpomínání 
mají své významné slovo. Takovýto 
dárek citové jistoty v rodinném spo-
lečenství se nikdy neztratí, nezkazí, 
nezapomene a nezestárne. Říká se, 
že o Vánocích se otvírají lidská srdce. 
Ano, je tomu tak – co to však zna-
mená? Je to doba, kdy si dospělí 
vzájemně projevují více lásky, kdy ji 
víc dávají najevo a nestydí se za ni. 
Je to také velká příležitost k odpuš-
tění a k usmíření všude tam, kde do-
šlo k nedorozumění a k hořkostem. 
Víme, že není dobré, když nad naším 
hněvem „zapadá slunce“. To platí 
obecně, ale o Vánocích to má svůj 
zvláštní význam. 

Doporučení pro rodiče 
Děti toho velice mnoho dosta-

nou. Naskýtá se tedy nebývalá pří-
ležitost, aby také mohly více dávat. 
Aby samy mohly zakoušet radost  

z toho, že mohou někoho obdaro-
vat a působit radost. Je to jedinečná 
příležitost učit děti, jak překonávat 
své sobectví. Prostě udělat něco 
dobrého pro někoho druhého  
z vděčnosti za to, co jsme sami z lás-
ky a bez zásluhy přijali. 

Na co nezapomenout
Ani při všech těch vánočních 

starostech a radostech, při světle 
vánočních svíček a dětských očí by-
chom neměli na něco zapomínat: 
o Vánocích slaví křesťané po celém 
světě narození Ježíše Krista. Tak před 
dvěma tisíci lety vstoupilo do lid-
ských dějin něco zcela zvláštního, 
vzácného, jedinečného – jako výzva 
celému lidstvu. I naše letošní Vá-
noce by měly být něčím vzácným, 
zvláštním, byť se v našem životě 
opakují už kdoví po kolikáté.

Prof. PhDr. Zdeněk Matějček, CSc.

Co by byly Vánoce bez dítěte  
z Betléma? Několik všedních dnů 
před koncem roku. Čím by byly dě-
jiny bez narození Krista? Dalekou  
a marnou cestou bez cíle. Co by byl 
člověk bez Ježíše? Poutník bloudící 
bezhvězdnou nocí. Čím by bylo lid-
ské srdce bez Boží lásky? Hynoucí 
květinou bez slunce. V tom se ukáza-
la Boží láska k nám, že Bůh poslal na 
svět svého jediného Syna, abychom 
skrze něho měli život. (Bible, 1 Jan 4,9)

„Sláva na výsostech Bohu a na 
zemi pokoj lidem dobré vůle.“ (Lk 2,14) 
Betlémští pastýři byli svědky ojedi-

nělého zázraku. Nad naší zemí se 
otevřela nebesa a množství andělů 
takto chválilo Boha: „Sláva na výsos-
tech Bohu a na zemi pokoj lidem 
dobré vůle.“ Byla to chvála Stvořiteli 
nebe a země a zároveň přání, aby 
na zemi zavládl pokoj. Bez pokoje a 
klidu (války) nemůže člověk prožívat 
radost ani štěstí. Pokoj je základním 
kamenem šťastného života. V kaž-
dodenním životě potřebujeme také 
dobrou vůli. Bez ní nejsme schopni 
se na ničem rozumném domluvit. 
Přijměme proto pro svůj život tuto 
andělskou zvěst. Šiřme s Boží pomocí 

pokoj mezi lidmi a mějme dobrou vůli 
vůči svým bližním.

Po vánoční radosti přichází nový 
rok... Jaký bude? Co nám přinese? 
Co si přát? Na co se těšit, z čeho mít 
obavy? Kde brát novou sílu, odva-
hu a naději? Bůh nám ústy proroka 
Jeremiáše říká: „Neboť to, co s vámi 
zamýšlím, znám jen já sám, je výrok 
Hospodinův, jsou to myšlenky o po-
koji, nikoli o zlu; chci vám dát naději 
do budoucnosti.“ (Jer 29,11). Ježíš řekl: 
„Hle, nové činím všecko! Já jsem Alfa 
i Omega, počátek i konec.“ (Zj 21,5-6) 
Požehnaný nový rok 2023!

Tichá noc patří ke světovému 
dědictví UNESCO

Píseň (koleda) „Tichá noc, svatá 
noc“ byla poprvé uvedena na Štědrý 
den roku 1818 v Oberndorfu u Salc- 
burku. Text napsal farář Joseph Mohr 
již v roce 1816, melodii k němu složil 
učitel Franz Gruber. V následujících 
letech se píseň stala známou po ce-
lém světě a dnes patří k nejoblíbeněj-
ším koledám vůbec. V roce 2011 byla 
píseň „Tichá noc“ zapsána na seznam 
nehmotného světového dědictví 
UNESCO v Rakousku.

P. Pavel Vágner, farář
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MISIJNÍ VÍKENDOVKA S SEBOU PŘINESLA PRÁCI, ZÁBAVU I JARMARK
Světový den misií letos připadl 
na neděli 23. října. V církvi se sla-
ví již od roku 1926, kdy byl vyhlá-
šen papežem Piem XI. Do sbírky 
se zapojují věřící po celém světě. 
Není to jen akce zemí bohatého 
Západu, které přispívají na chu-
dé v různých částech planety. Pe-
níze na Papežská misijní díla se 
sbírají i v nejchudších oblastech 
světa. V  naší kvasické farnosti 
je už několikaletou tradicí pod-
poření misijní sbírky prodejem 
různých dobrot a drobností na 
„Misijním jarmarku“, na jehož 

organizaci a prodeji se s velkým 
nadšením podílejí děti. A proto-
že taková příprava zabere spous-
tu času, sešly se děti už v sobotu 
dopoledne na místní faře, aby 
zvládly hezky zabalit nasušená 
jablíčka a napečené misijní su-
šenky od našich maminek a ba-
biček, vyrobit papírové růže do 
naší netradiční střelnice, připra-
vit „štěstíčka“ a další jarmarkové 
zboží.

Po dobrém obědě se děti zapoji-
ly i do úklidu kostela a prací na far-
ní zahradě a jedna ze skupinek dětí 

potěšila svou návštěvou a hezkým 
zpěvem klienty Domova pro osoby 
se zdravotním postižením Kvasice. 
I v  tak náročném pracovním dnu se 
přece jen našel čas i na zábavu, hry  
a opékání špekáčků. Nechyběl ani ve-
černí film, tentokrát Malý princ, a po 
něm už děti sladce usnuly ve svých 
spacácích. A co se jim zdálo pod farní 
střechou, to vědí jen jejich andělé…

Nedělní mše svatá byla obohacena 
přítomností dětí a jejich doprovod-
ným zpěvem. Po mši scholička svou 
hudbou a písněmi dokreslovala skvě-
lou atmosféru před kostelem během 
celého jarmarku. Bylo milé sledovat, 
jak rychle na prodejních stolech ubý-
vá zboží. K  tradičnímu sortimentu, 

jako jsou misijní sušenky, perníková 
srdce a sušená jablíčka, letos přibyly 
vynikající zelňáky a krásné přírodní 
věnečky.

Děti měly velkou radost, že se vše 
prodalo. Domů si odnášely nejen 
dobroty a papírové růže pro své ma-
minky a babičky, ale i skvělý pocit, že 
mohly svým přičiněním přispět na 
dobrou věc.

Výtěžek z  letošního misijního jar-
marku byl 16 029 Kč a pomůže lidem 
třetího světa skrze Papežská misijní 
díla.

Doufáme, že podobnou akci bu-
deme moci uspořádat předposlední 
říjnovou neděli i příští rok.

 text: Ivana F.
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STOLNÍ TENISTÉ JSOU ÚSPĚŠNÍ NA TURNAJÍCH V OKOLÍ

2. ROČNÍKU PINGPONGOVÉHO TURNAJE SE ZÚČASTNILO PŘES 60 ŽÁKŮ

Sezona stolního tenisu je opět  
v plném proudu a naši členové se 
pilně účastní turnajů v blízkém i da-
lekém okolí. 8. října jsme se vydali 
na turnaj čtyřher do Zubří, kde naši 
mladí borci Tadeáš Stránský a Filip 
Vrzal vybojovali parádní 3. místo.

O týden později jsme v domácím 
prostředí naší sokolovny pořádali 
velmi populární turnaj dvojic. Zú-
častnilo se 13 párů. Z vítězství se 
radovala tlumačovská dvojice Jan 
Mareš a Jiří Krčma. 2. místo obsa-
dili Pavel Kutra a Stanislav Veleba.   
A 3. místo domácí borci Vladislav 
Vavřík a Josef Chlud.  

5. listopadu proběhl opět v domá-
cím prostředí turnaj registrovaných  
i neregistrovaných. Sešlo se 29 skvě-

lých hráčů. V boji o bronz porazil 
Pavel Kutra našeho Josefa Chluda  
a o zlato vyhrál Jiří Krčma nad Luká-
šem Kosečkem.

12. 11. proběhla takzvaná Pivní 
liga okolních měst, tentokrát v Na-
pajedlích, kde Josef Chlud vybojoval 
3. místo v jednotlivcích a následně 
stejné umístění i ve čtyřhrách.

V sobotu 28. 1. 2023 se usku-
teční tradiční Kvasický turnaj ve 
stolním tenise nikdy neregistro-
vaných, kde bude nově vyhlášen 
titul o „Nejlepšího nepravidelně 
hrajícího Kvasičáka“. Turnaj bude 
rozdělen do kategorií Muži, Ženy, 
Senioři a Děti do 15 let. Všechny 
zájemce srdečně zveme.

text: Josef Chlud

V  březnu loňského školního 
roku si žáci naší školy mohli po-
prvé vyzkoušet, jaké to je zahrát 
si pingpongový turnaj v  kuli-
sách, jaké bývají na oficiálních 
akcích. 

Turnaj se odehrál v místní soko-
lovně a patronaci nad ním převzal 
oddíl Stolního tenisu Kvasice. Již 
tehdy se jej zúčastnilo bezmála  

60 dětí a turnaj měl velkou odezvu. 
V  letošním druhém ročníku už po-
čet soutěžících šedesátku překročil. 
Turnaj byl rozdělen na chlapeckou 
a dívčí kategorii. Nejdříve se hrá-
la skupinová fáze po sedmi nebo 
osmi účastnících v  každé skupině 
a následně play off šestnáctky nej-
lepších. V kategorii hochů se napl-
nily papírové předpoklady a první 

čtveřice měla následující podobu: 
1. Tadeáš Cífka, 2. Matěj Fiala (oba 
9. A), 3. Václav Kohout (7. A), 4. Petr 
Dědek (8.). V dívčí soutěži se pořadí 
odhadovalo složitěji. Nejcennější 
medaili nakonec brala Adéla Dvou-
letá (7. A), která za sebou nechala 
i před turnajem mírně favorizo-
vané deváťačky Veroniku Kučero-
vou (9. A) a Veroniku Marešovou  

(9. B). Čtvrtá skončila Zuzana Horová  
(7. B). 

Školní turnaj jsme tentokrát reali-
zovali v dřívějším termínu záměrně. 
S  největší pravděpodobností by 
škola společně s  oddílem stolního 
tenisu měla zkraje příštího roku or-
ganizovat premiérový ročník škol-
ního finále v kroměřížském okrese.

text: Jiří Machovský
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DÍKY VĚTRU SE DRACI PŘI DRAKIÁDĚ VZNÁŠELI VYSOKO NA OBLOZE
Kulturní komise pozvala v říjnu 

malé i velké draky a dračice na tradič-
ní Drakiádu. Už po několikáté jsme se 
sešli nad Kvasicemi u vysílače, odkud 
je nejkrásnější výhled na naši obec  
i do dalekého okolí. Počasí nám letos 
nadmíru přálo, krásně svítilo sluníčko, 
obloha byla bez mráčků a příjemný 
podzimní větřík vynášel létající draky 
vysoko do oblak. Podívaná to byla 
vskutku náramná, když na azurové 
obloze bylo vidět, jak si jen tak po-
letuje a vznáší se opravdu nespočet 
druhů, barev a tvarů draků. Sluneč-
né odpoledne se přehouplo do své 
druhé části, kdy jsme se všichni sešli 
u táboráku a opekli si zasloužený 
špekáček a byli jsme spokojeni, jaký 
to byl krásně prožitý den. Rozloučili 
jsme se se slovy, že se již nyní těšíme 
na další setkání.

text a foto: Jana Koželová
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HASIČI DO POLOVINY LISTOPADU ZASAHOVALI HNED TŘIKRÁT 

KVASIČTÍ SENIOŘI SOUTĚŽILI S TLUMAČOVEM, CHROPYNÍ A HULÍNEM

FOTBALOVÁ PODZIMNÍ SEZONA SKONČILA, NA JAŘE SE BUDE BOJOVAT 
I V KRAJSKÉM PŘEBORU

Podzimní část fotbalového roč-
níku 2022/2023 je skončená  
a nastává dlouhá zimní pauza. 
S  podzimní částí sezony mů-
žeme být spokojeni. Velkou 
radost nám hlavně dělají naši 
nejmenší fotbalisté – hráči 
mladší a starší přípravky. Je-
jich zaujetí a nadšení pro fot-

bal je povzbuzující pro všech-
ny ostatní. Mladší a starší žáci 
dosahují viditelných pokroků  
a jsou pro nás nadějí do bu-
doucnosti.

Dorostu se po postupu do kraj-
ského přeboru výsledkově nedaří, 
ale ještě mají jarní část před sebou 
a výsledky jistě napraví. B muž-

stvo obsadilo po podzimu krásné 
4. místo. Zaujal zejména domácí 
zápas s  Morkovicemi B, který naši 
vyhráli 13:1. A mužstvo se nachá-
zí v krajském přeboru na 3. místě,  
a na jaře jistě bude bojovat o vítěz-
ství v krajském přeboru.

Zimní pauza slouží k odpočinutí 
a načerpání nových sil nejen pro 

hráče, ale i pro všechny ostatní, 
kteří se na fungování klubu podílí. 
Přeji nejenom jim, ale i všem na-
šim věrným fanouškům, rodičům 
mladých fotbalistů a také kvasic-
kým občanům klidné prožití svát-
ků vánočních a mnoho radosti  
a spokojenosti v novém roce.

text: Filip Klement

3. listopadu nám byl v  15:13 
vyhlášený poplach. Jednalo se  
o požár lesního porostu v  blíz-
kosti Kudlovské Doliny. Vyje-
li jsme vozidlem CAS 20 Tatra 
v  počtu 1+5. Požár jsme uhasili 
jedním proudem a před odjez-
dem provedli kontrolu zasažené 

plochy a stromu termokamerou.  
Zasahovali jsme společně s jed-
notkou Hasičského záchranné-
ho sboru Kroměříž.

6. listopadu v 8:23 nám byl vyhlá-
šen další požární poplach, jednalo 
se o požár sazí v komíně rodinného 
domu. Na místo události jme vyjeli 

vozidlem CAS 20 Tatra v počtu 1+5. 
Po příjezdu jsme provedli kontrolu 
zasaženého komínu termokame-
rou, uhašení a vybrání kotle. Na 
místě jsme zasahovali s  jednotkou 
Hasičského záchranného sboru 
Kroměříž a jednotkou Sboru dob-
rovolných hasičů Lubná.

7. listopadu v  8:22 jsme vyjíž-
děli vozidlem CAS 20 v počtu 1+5 
k  odstranění spadlého stromu na 
cyklostezce Kvasice – Otrokovice. 
Strom jsme rozřezali pomocí mo-
torové pily a odklidili jej mimo vo-
zovku cyklostezky.

text: Pavel Ředina

V letošním roce se konal 13. roč-
ník Her seniorů z  Mikroregionu 
Jižní Haná v Hulíně.

Soutěžilo 8 družstev, z  každé 
obce 2. Družstva měla po pěti sou-
těžících. Za Kvasice se zúčastnilo 
družstvo číslo 1 ve složení: Miro-
slav Stránský, Jarmila Vaňharová, 
Eva Dřímalová, Božena Zapletalová 
(mladší) a Věra Konečná. Družstvo 
číslo 2 tvořili: Zdeněk Rybnikář, 
Anna Vymyslická, Eliška Pojezná, 
Božena Zapletalová (starší) a Olga 
Zapletalová. 

Soutěžilo se v  osmi disciplí-
nách, a to skládání dílků na plato 
od vajec (tetris), spojování céček, 
obruč (musí obkroužit celé tělo), 
rozbalování bonbonů pomocí ku-
chyňských chňapek, hledání pin-
gpongových míčků v  krabici se 
skartovaným papírem, nasávání 
lentilek brčkem, kreslící řetěz, Bollo 
Ball – dva míčky spojené prováz-
kem hodit tak, aby se zavěsily na 
tyčku.

Je již tradicí, že si každá obec 
připraví kulturní vystoupení. Příští 

VÝSLEDKY:
pořadí družstvo body
1. Chropyně číslo 1                 488
2. Hulín číslo 1                 455
3. Kvasice číslo 1                 404
4. Chropyně číslo 2                398
5. Tlumačov číslo 2                          394
6. Hulín číslo 2                          385
7. Tlumačov číslo 1 349
8. Kvasice číslo 2 263

ročník se bude konat v Chropyni. Starosta Dušan Odehnal děkuje účast-
níkům her za pěkné výsledky v soutěžích a za reprezentaci obce. 

text: Libuše Staňková
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DĚTI BYLY NADŠENÉ Z HALLOWEENSKÉ PARTY, KTEROU USPOŘÁDALI HASIČI 

Z DENÍKU KNIHOVNICE – UŽ JSME DVĚ

Poslední říjnovou neděli jsme 
uspořádali halloweenskou par-
ty pro děti. 

Akce se uskutečnila v místní so-
kolovně, kterou jsme celou straši-

delně vyzdobili. Party byla pojata 
jako diskotéka, o přestávkách byly 
pro děti připraveny různé soutěže 
a fotokoutek. Před koncem party 
si děti převzaly ceny z tomboly. Do 

tomboly bylo připraveno 41 pře-
krásných cen. Po celou dobu akce 
bylo také zajištěné občerstvení jako 
„pavoučí jednohubky, strašidelné 
muffiny a zombie oka“. Podle prv-

ních ohlasů se akce velmi líbila, už 
nyní přemýšlíme nad dalším roční-
kem. Tak doufám, že se tam zase 
všichni potkáme.

text: Pavel Ředina

V  knihovně vás vítá i mladší 
knihovnice – Lucie Tomaštíko-
vá. Jsem velice ráda, že mám 
mladou a příjemnou společnici, 
se kterou se mohu radit. Luc-
ka spravuje webovou stránku 
knihovny, založila facebook  
a instagram. Vybírá se mnou 
knihy, má přehled o tom, co čtou 
mladí čtenáři. Společně plánuje-
me další rozvoj knihovny.

Máme nové knihy
V tomto roce jsme zatím od led-

na do listopadu pořídili 68 nových 
knih. Nedávno jsme rozšířili fond 
o novinky a populární četbu pro 
všechny věkové kategorie. Určitě 
vás bude zajímat, že máme novou 

knihu od Petra Klapila – Nová Dědi-
na – Historie jedné chřibské vesni-
ce. Od Knihovny Kroměřížska jsme 
obdrželi výměnné boxy s knihami, 
které jsou populární a čtivé a které 
naše knihovna nemá. Knihy máme 
půjčené na jeden rok, takže si po-
spěšte.

Tipy na čtení od knihovnice
Knihkupec z Kábulu

Kronika afghánské rodiny Knih-
kupec z Kábulu od dánské autorky 
Asne Seierstad. Ač kniha nemá ně-
jak strhující děj, zapůsobila na mě 
dokumentárním popisem toho, jak 
žijí především afghánské ženy, jaké 
role mají v  rodinách, kde funguje 
mnohoženství.

Svědectví o životě v KLDR
Další dokumentární kniha, kte-

rou jsem četla, byla Svědectví  
o životě v KLDR od mladé autorky 
Niny Špitálníkové, která přepsala 
rozhovory s  lidmi ze Severní Ko-
reje, kteří emigrovali do sousední 
Jižní Koreje. Životy, které připomí-
nají naše zkušenosti z  doby před 
listopadem 1989, ale mnohem 
horší a dotažené do absolutní 
hrůzy.

Knihovna a školy
Mateřská školka Kvasice přišla 

zatím třikrát – Pastelky, Berušky  
a Motýlci. Nejmladší děti přijdou 
až v lednu 2023.

Základní škola Oskol v Kroměří-

ži – tři skupiny deváťáků pracova-
ly na projektu Jindřich Spáčil.

Základní škola v Kvasicích – dvě 
skupiny prvňáčků oslavily v knihov-
ně svůj první krok ke čtenářství tím, 
že žáci slavnostně přebrali své Sla-
bikáře.

Čtenářský klub pro dospělé – 
probíhá pravidelně každé poslední 
pondělí v měsíci. Témata od září za-
hrnovala knihy mapující život a dílo 
rodiny Baťů, osudy významných 
žen v literatuře a českou současnou 
detektivku.

Pokud vás zajímají podrobnos-
ti, podívejte se na sekci Z  deníku 
knihovnice na webové stránce 
knihovny (www.knihovnakvasice.cz).

text: Naďa Vojtková
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PODZIM A ZIMA PO MYSLIVECKU

GULÁŠFEST

S podzimem zní v honitbách jas-
né tóny borlic nebo vznešené 
tóny lesnice, které ohlašují pod-
zimní společné hony na drobnou 
zvěř. Pro myslivce jsou odměnou 
za celoroční práci, kterou přírodě 
a zvěři věnují. Pořádají i společné 
naháňky na černou zvěř. Pokud 
se při procházkách přírodou sta-
nete nechtěně účastníkem honu, 
dbejte pokynů myslivců a mís-
to opusťte. I v  autech, prosíme, 
dávejte v  této době větší pozor. 
Může se snadno stát, že vyběhne 
zvěř nebo pes, který prostě dělá 
svou práci. 
3. listopadu si myslivci připo-
mínají svátek svatého Huberta, 
patrona myslivců. Při této příle-
žitosti se konají svatohubertské 
mše, které doprovázejí mysliveč-
tí trubači na lesnice a borlice.

Nenoste zvěři pečivo 
Prosincem začíná zvěři období 

strádání a zimní nepohody. Se zimou 
se příroda zklidňuje. Spousta lidí 
chodí stále častěji do přírody a také 
nosí do krmelců různé „dobroty“ pro 
zvěř. V  krmelcích se často objevují  
i věci, které tam nepatří. Zvěři může 
nevhodné krmivo způsobit zažíva-
cí problémy. Nejčastěji v  krmelcích 
můžeme najít suché pečivo. To není 
vhodné zvěři dávat, protože venku 
velmi rychle plesniví. V  posledních 
letech se rozmohlo i zdobení vá-
nočních stromků pro zvířátka. Tato 
aktivita má jistě dobrou myšlenku, 
ale je vždy potřeba vědět, co je pro 
kterou zvěř vhodné. Jistě každý z vás 
má ve svém okolí nějakého myslivce, 
tak se můžete poradit. Rozhodně se 

nespoléhejte na informace z interne-
tu. Myslivci znají okolí vašeho domu 
nejlépe a jistě vám poradí. 

Co tedy do krmelce můžete 
přinést a co tam naopak vůbec 
nedávat?

Patří tam: mrkev, jablko, řepa, 
kaštany (pouze s  narušenou sko-
řápkou) a kukuřice. Vše jen v  ma-
lém množství. 

Nepatří: pečivo, zbytky jídla z ku-
chyně, pomeranče, mandarinky  
a další exotické ovoce, nic plesnivé-
ho nebo nahnilého.

Seno, granule, obilí a sůl nechá-
me na myslivcích. Je důležité mít 
stále na paměti, že myslivci zvěř 
pouze přikrmují, nekrmí.

Kvasičtí Jestřábi se učí 
odlovenou zvěř 
také zpracovat

Praxí se člověk učí nejlépe. Aby 
schůzky Jestřábů nebyly jen teo-
retické, naučili jsme se připravit 
si polévku. A protože je období 
honů na drobnou zvěř, tak nemoh-
la být polévka z ničeho jiného než 
z bažanta. Možná si říkáte, že uva-
řit polévku není nic složitého. Děti 
si však chystaly vše samy. Bažanty 
bylo nutné zbavit peří, „oškubat“, 
poté je zbavit vnitřností, „vykuchat“, 
a nakonec vše očistit a také uklidit. 
S  očištěnou zeleninou a vším po-
třebným kořením již bažanti puto-
vali do hrnce. Na polévce jsme si 
moc pochutnali. 

Nazdobili jsme vánoční 
stromek 

V  rámci rozsvěcení vánočního 
stromku v  Kvasicích jsme v neděli 
27. listopadu nazdobili také vánoč-
ní stromek za náš spolek. Děti si oz-
doby připravovaly a vymýšlely na 
schůzkách kroužku. Děkujeme po-
řadatelům za možnost nazdobit si 
svůj stromek. Také děkujeme všem, 
kdo nás svým hlasem podpořili či 
ještě podpoří v hlasování.

Členové Mysliveckého spolku 
Kvasice i děti z  mysliveckého 
kroužku kvasičtí Jestřábi vám 
přejí klidné a pokojné vánoční 
svátky a hodně zdraví v novém 
roce 2023.

text: Vladana a Zbyněk Trvajovi

foto: Miroslav Šnábl
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Eliáš KARKAN Matyáš MOTÁŇLinda LÁTALOVÁ

Vendelín SMOČEK

Eva PŘECECHTĚLOVÁ

Nela ČÍŽOVÁ

NAROZENÍ

SVATBY

Srpen
Josef Žák

Ivona Dohnalíková
Božena Řihošková

Vojtěch Kubík
Božena Horňáčková

ÚMRTÍ

Srdečně vás zveme na

Vánoční varhanní koncert,
 

který se uskuteční 25. prosince v 17:30
v kostele Panny Marie Nanebevzaté ve Kvasicích. 

Program: 
J. S. Bach, D. Buxtehude, Ch. M. Widor. 

varhany: Anna Šebestíková
Dobrovolný příspěvek bude věnován na likvidaci lepry.

www.zamek-kromeriz.cz           
 www.facebook.com/zamekzahradykromeriz 

Advent 
na zámku 

Arcibiskupský
zámek a zahrady 
v Kroměříži

– vánoční prohlídky 
– koncerty 

– dětské dílničky 
– dřevěný betlém 

26.–27. 11. / 3.–4. 12. 
10.–11. 12. / 17.–18. 12. 

ADVENT NA ZAMKU POZVANKA ZPRAVODAJ.indd   1ADVENT NA ZAMKU POZVANKA ZPRAVODAJ.indd   1 08.11.2022   14:03:5808.11.2022   14:03:58

Září
Vladimír Grufík

Jaroslava Brázdilová
Říjen

Tomáš Grňa
Vlastimil Zápeca

Alena Formánková 
a Pavel Zapletal

Eva Sedláčková a Matěj Reiskup

 Jana Pospíšilová a Filip Klement

Andrea Hermanová 
a Lukáš Belza
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PŘED ROZSVÍCENÍM VÁNOČNÍHO STROMU SE SOUTĚŽILO 
O NEJHEZČÍ VÁNOČNÍ STROMEČKY

Po dvou letech bylo na 1. ad-
ventní neděli na náměstíčku 
opět plno lidí. Konalo se totiž 
společné rozsvícení vánočního 
stromu a zahájení adventního 
času. Už ve dvě hodiny odpo-
ledne se u brány u zámku sešli 
členové místních spolků, aby si 
každý za sebe nazdobil vánoční 
stromeček a zúčastnil se soutěže 
o ten nejhezčí. Přihlížející mohli 
na jedličkách vidět vskutku ne-
tradiční ozdoby. Například my-
slivci měli na stromečku místo 
baněk prázdné patrony, vodáci 
ozdoby ve tvaru kotvy či fotba-
listé malé fotbalové míče. Po 
nazdobení mohli přihlížející na 
lístek napsat číslo stromečku, 
který se jim nejvíce líbil, a vho-
dit jej do skleněných nádob. 
Nejhezčí stromeček kulturní ko-
mise vyhlásí 16. prosince. 

Na náměstí se objevili kováři, 
betlém i jarmark 

Kousek opodál stáli dva kováři  
a předváděli své umění, co všechno 
dokáží vyrobit. Přihlížející si přáli na-
příklad podkovu a za pár minut už ji 

měli od šikovných kovářů hotovou. 
Děti zase poctivě přemýšlely, co by 
si mohly přát od Ježíška. Svá nejtaj-
nější přání napsaly na lísteček, který 
byl připevněný k balónku, a při roz-
svícení stromečku jej pustily Ježíško-
vi do nebe. 

Návštěvníci se mohli zahřát tep-
lým čajem či svařákem. Také si mohli 
zakoupit výrobky od dětí z mateřské 
školy a jejich maminek, od obyva-
telů Domova se zvláštním režimem  
a Domova pro osoby se zdravotním 
postižením Cukrovar. K zakoupení 
byly adventní věnce, svíčky, výrob-
ky z vlny, dřeva, plechovek či papí-
ru, polštářky s vánočním motivem, 
svícny, čaje, ozdoby na stromeček 
i cukroví. Na náměstíčku za stánky 
nechyběl ani betlém, který k vánoč-
ní atmosféře neodmyslitelně pa-
tří. Komu byla už zima, mohl se na 
chvíli schovat do místní Sokolovny 

a prohlédnout si vernisáž 10 květin 
pro šlechtické rody Thun a de Suys. 
Jednalo se o projekt, který vyvolal 
spoustu diskusí, protože vykreslil 
Kvasice a místní šlechtu ve velmi 
netradičním a originálním pojetí. Po 
celé odpoledne mohli návštěvníci 
diskutovat s místní historičkou Kvě-
tou Koutňákovou, která jim nabídla 
zajímavý pohled na místní historii. 

Balónky s přáníčky letěly  
k Ježíškovi 

Jakmile se začalo stmívat, lidé se 
shromažďovali před pódiem. Rodiče 
a prarodiče netrpělivě čekali na vy-
stoupení dětí z mateřské školy a ze 
školní družiny. Nejmenší dětičky za-
zpívaly a přednesly básničky, ty větší 
zatancovaly. Za svoji odvahu a píli 
sklidili obrovský potlesk a mnoho 
rodičů dojalo, jak mají šikovné děti. 
Pár talentovaných místních dětí 
předvedlo hru na flétničky a další 
nástroje v doprovodu pana učitele 
Novotného. Moderátorkou kultur-
ního programu byla Jana Koželová. 
Poté místní farář Římskokatolické 
církve Petr Vágner předal poselství  
o tom, co znamená advent, a přiblí-
žil jeho historii. Kněz Církve česko-
slovenské husitské Lubomír Pliska 
vysvětlil, jak žít tady a teď. Starosta 
Dušan Odehnal a místostarosta 
Tomáš Kahaja popřáli všem krásné 
svátky, hodně zdraví, štěstí a domá-
cí pohody. Odpoledne se zakončilo 
rozsvícením stromečku a vypuště-
ním balónků s přáním Ježíškovi. 

text a foto: Jana Hlavinková
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KOTVY PŘIVEZLY MEDAILE Z MISTROVSTVÍ SVĚTA, ČESKA I NĚMECKA
Vyvrcholením roku byly pro nás „dračáky“ dvě akce pořádané 
shodou okolností společně v  Račicích, v  Labe aréně Ústeckého 
kraje. V termínu od 1. do 4. září jsme se taky zúčastnili Mistrovství 
světa dračích lodí ICF DRAGON BOAT WORLD CHAMPIONSHIPS 
2022, které se mělo původně konat na Ukrajině. Zúčastnily se ho 
národní posádky ze 14 zemí světa. Reprezentační týmy Česka tak 
mohly poměřit síly například s týmy z Kanady, Maďarska, Íránu, 
Španělska nebo se skvělými týmy z Asie, která je kolébkou dračí-
ho sportu, například s Thajskem nebo Čínou. Závodilo se na tra-
tích dlouhých 200 metrů, 500 metrů a 2000 metrů. Letos poprvé 
národní dresy obléklo 6 našich členů. Místo v reprezentaci si vy-
bojovali úspěšným absolvováním výkonnostních testů. Byly to:

kategorie JUNIOR (14–18 let) – Veronika Kučerová, Vítek Kahaja, 
Tomáš Zuzaňák
kategorie SENIOR (19–39 let) – Ondřej Kahaja
kategorie MASTER (40 +) - Tomáš Kahaja, Radovan Knoll

A jak to dopadlo? Více než dobře. Česko v počtu vybojovaných medailí 
skončilo na 2. místě za Thajskem. Naši členové přivezli domů medaile za 
následující umístění: 

kategorie SENIOR: 4x stříbro a 2x bronz
kategorie MASTER 40+: 1x zlato a 2x bronz

Za úspěchem stojí trénink a disciplína
Za tímto obrovským úspěchem stojí celoroční náročná příprava. Kromě 

standardních tréninků 2x až 3x týdně dle sezóny to byl i individuální tré-
nink. U juniorů se například jednalo o celkem 6 dnů v týdnu. Z atmosféry 
mistrovství světa čerpalo také Mistrovství České republiky dračích lodí, 
které probíhalo souběžně v  termínu 3. a 4. září. Organizace byla velmi 
náročná, ale pro mistrovství přínosná. Zažili jsme tak slavnostní zahájení 

mistrovství světla, které završil ohňostroj, a mohli jsme omrknout nejlepší 
posádky z celého světa. Mistrovství ČR se KOTVY Kvasice zúčastnily s naši-
mi žáky a juniory, které doplnili mladí dračáci z týmu Dragon Force Přerov. 
V desítkových lodích si zajeli závod na 200 metrů a 1000 metrů. Společně 
v dvacítkové lodi potom závod na 200 metrů, 500 metrů a 2000 metrů. Na 
dlouhou trať jsme složili juniorskou posádku s Dragon Force Přerov a žá-
kovskou posádku s CB Dragons z Českých Budějovic. Domů jsme přivezli 
1 zlatou, 1 stříbrnou a 6 bronzových medailí. Speciální poděkování patří 
našim fanouškům, kteří byli s námi a fanděním nás poháněli k lepším vý-
konům. Krásné letní počasí už jen podtrhlo všechny nepopsatelné pocity, 
které v nás tyto čtyři zářijové dny zanechaly.

Pádlujeme ve skotských kiltech
Juniorská reprezentace, včetně našich tří členů, přijala pozvání na Mist-

rovství Německa, které se konalo 16.–18. září v Mnichově na olympijském 
kanále. Zde závodila v juniorské kategorii na 2000, 500 a 200 metrů v ka-
tegoriích mix a open. Poprala se nejen se soupeři, ale také s  extrémně 
nepříznivým počasím a vybojovala 4 zlaté a 2 stříbrné medaile.

Pro dospělou posádku Kotev byla krásným zakončením sezóny účast 
na Neoficiálním mistrovství světa dračích lodí ve Znojmě, kde týmy v od-
lehčené atmosféře startují pod vlajkou zvolené cizí země. Již několikátým 
rokem tak reprezentujeme Skotsko, odění do kiltů. Letos jsme získali pu-
tovní pohár za nejlepší kostýmy.

Do nového roku přejeme hodně zdraví 
Uplynulá sezóna je tedy za námi. Přinesla nám krásné zážitky, hodně 

dřiny a úsilí, ale také nová přátelství, zkušenosti a rozhled. Věříme, že i ta 
nadcházející pro nás chystá příjemné dny s pádlem v  ruce a přáteli po 
boku.

Rádi bychom jménem spolku KOTVY Kvasice popřáli všem pokojné Vá-
noce v kruhu svých nejbližších a do nového roku 2023 především zdraví.

text: Katka Kahajová
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